
CORNELIU RÃDULESCU, ANRE:

“Investiþiile în eficienþã energeticã
nu se pot face fãrã stimulente
financiare sau fiscale”
Municipiile ºi oraºele, obligate sã aibã manageri energetici, care sã
implementeze mãsuri de economisire a energiei
Autoritãþile centrale ºi locale pot apela la contracte cu companii tip ESCO

Reporter: La finalul lunii iunie,
parlamentarii au aprobat legea efi-
cienþei energetice (reducerea con-
sumului energetic la toate catego-
riile de consumatori, de la compa-
nii la populaþie), care transpune, în
mare parte prevederile directivei
europene din domeniu. Care sunt
acum responsabilitãþile reglemen-
tatorului pieþei de energie – ANRE
- privind implementarea legii? La
nivelul ANRE trebuie creat un
departament pentru eficienþã
energeticã.

Corneliu Rãdulescu: Practic,
acest departament existã, la ora
actualã, în cadrul ANRE sub forma
unei direcþii generale. Departa-

mentul care va fi creat va trebui sã
îºi dezvolte foarte mult atât resur-
se umane, cât ºi abilitãþile pentru
piaþa de eficienþã energeticã pen-
tru cã, fiind în cadrul ANRE, va avea
ºi caracter de reglementare al
acestei pieþe, fie cã vorbim de par-
tea de auditori energetici, de ma-
nagerii energetici, sau de companii
tip ESCO ºi de servicii energetice.

Avantajul este cã, fiind în cadrul
autoritãþii, departamentul va avea
o vizibilitate pe piaþã mult mai
mare decât dacã ar fi fost agenþie
separatã, ca în alte þãri. ANRE este
un organism independent sub
control parlamentar, are o mai
mare putere faþã de o agenþie care
ar fi în subordinea sau poate chiar
în exteriorul unui minister.

Modul în care celelalte instituþii
care lucreazã pe eficienþã energeti-
cã va trebui sã rãspundã într-un fel
cheltuielilor acestui departament
din ANRE. Eu estimez cã reacþiile
lor vor fi mult mai rapide. Din
punct de vedere al atribuþiilor, si-
gur cã acest departament va încer-
ca sã preia o parte din cele pe care
le-a avut în trecut ARCE (n.r. fosta
Autoritate de Conservare a Ener-
giei).

În primul rând, departamentul va
trebui sã monitorizeze foarte atent
economiile de energie realizate în
cadrul programelor de eficienþã
energeticã, din cauza faptului cã,
pânã la data de 30 aprilie a fiecãrui
an, ANRE va trebui sã înainteze
Guvernului un raport, care va fi
transmis mai departe la Comisia
Europeanã. Raportul va trebui sã
conþinã îndeplinirea þintelor asu-

mate pe eficienþã energeticã.
Din acest punct de vedere, sã

spunem, colaborarea cu celelalte
autoritãþi precum ministerele va
trebui sã fie foarte strânsã ºi modul
lor de reacþie va trebui sã fie foarte
prompt pentru cã raportul va tre-
bui înaintat la timp, cu toate deta-
liile solicitate de Comisie. Am avut
probleme pentru faptul cã nici
pânã acum nu am finalizat planul
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Societatea de servicii energetice
de tip ESCO este o persoanã juridi-
cã sau fizicã autorizatã care pre-
steazã servicii energetice ºi/sau
alte mãsuri de îmbunãtãþire a efi-
cienþei energetice în cadrul insta-
laþiei sau incintei consumatorului
ºi care, ca urmare a prestãrii ace-
stor servicii ºi/sau mãsuri, acceptã
un grad de risc financiar. Plata
pentru serviciile prestate este ba-
zatã, integral sau parþial, pe îmbu-
nãtãþirea eficienþei energetice ºi
pe îndeplinirea altor criterii de
performanþã convenite de pãrþi.

Parlamentarii au aprobat, la finele lunii iunie, legea eficienþei energetice, care a transpus în legi-
slaþia naþionalã directiva europeanã din domeniu. Corneliu Rãdulescu, director general al direc-
þiei generale de reglementare, monitorizare ºi analizã în domeniul eficienþei energetice din ANRE
(autoritatea care ne reglementeazã piaþa de energie), a avut amabilitatea sã ne acorde un amplu
interviu, în care a detaliat noutãþile din lege. Domnia sa considerã cã, în materie de eficienþã ener-
geticã, nimic nu se poate face fãrã o politicã inteligentã de stimulente financiare ºi/sau fiscale.
Modalitãþile de finanþare pentru economisirea energiei alese de þara noastrã nu ne vor aduce
creºteri ale tarifelor la electricitate ºi gaze ºi constau în fonduri proprii, fonduri europene, acor-
duri voluntare ºi contracte cu societãþi de tip ESCO, conform oficialului ANRE.



naþional de acþiune în domeniul
eficienþei energetice.

De asemenea, Departamentul îºi
va continua activitatea privind au-
torizarea auditorilor energetici,
precum ºi certificarea ºi atestarea
managerilor energetici.

Reporter: Cum putem finanþa in-
vestiþiile care conduc la reducerea
consumului de energie?

Corneliu Rãdulescu: Ca variante
de finanþare avem stimulentele fi-
nanciare ºi fiscale ºi acordurile vo-
luntare. Pot fi acorduri între Gu-
vern, marii consumatori ºi furnizo-
ri. Consumatorii se angajeazã sã in-
vesteascã în eficienþã, Guvernul
sã-i scuteascã de impozite ºi taxe
sau sã le acorde alte stimulente, iar
furnizorii se angajeazã sã menþinã
preþurile electricitãþii ºi/sau gaze-
lor o anumitã perioadã de timp ca
sã garanteze recuperarea investi-
þiei fãcute de consumatori.

Poþi aplica aceastã soluþie atât
pentru populaþie, cât ºi pentru
companii. Sunt þãri europene care
au astfel de experienþe pozitive cu
acordurile voluntare. O sã vedem
pentru ce tip de stimultente vor
opta autoritãþile noastre.

Alte surse de finanþare sunt fon-
durile europene ºi companiile tip
ESCO.

Reporter: Cum vedeþi dezvolta-
rea companiilor de acest tip?

Corneliu Rãdulescu: Ar fi foarte

bine pentru þara noastrã dacã s-ar
începe dezvoltarea activitãþilor
ESCO pe sectorul public. Lumea va
putea vedea cum merge acest tip
de contract ºi cât de serios este.

Reporter: Actorii pieþei reabilitã-
rii termice a imobilelor se plâng cã
este haos în sistemul de finanþare
ºi efectele nu sunt cele scontate.
Cum vedeþi situaþia?

Corneliu Rãdulescu: Legislaþia

este pusã la punct în domeniul fi-
nanþãrii reabilitãrilor termice. De
fapt, cred cã societãþile din con-
strucþii ºi producãtorii de materiale
se aºteptau la mai mult, respectiv
la crearea unei pieþe care merge
rotund, cu un numãr mare de blo-
curi reabilitate. Realitatea aratã cã
sunt probleme juridice ºi la nivelul
asociaþiilor de proprietari. Avem
primãrii care finanþeazã tot din bu-
get, dar sunt ºi administraþii locale
care aleg soluþia combinatã, cu

fonduri ale proprietarilor, de la bu-
getul local ºi fonduri europene.

Reporter: Credeþi cã ar fi util ca
autoritãþile sã le ofere proprietari-
lor un sistem atractiv de stimulen-
te fiscale? Sau trebuie sã implice
cumva bãncile?

Corneliu Rãdulescu: La început
au fost tentative de a implica bãn-
cile în ecuaþie. Dar cereau ca, pen-
tru sume mici, de 1.000-5.000 de

euro sã-þi ipotechezi casa. Pe bãnci
nu le intereseazã eficienþa energe-
ticã ºi nici reabilitãrile termice.
Dacã nu se implica BERD, nu aveam
linii de finanþare.

Din punct de vedere fiscal, la ma-
rea majoritate a apartamentelor,
impozitul este mic. Nu ajutã foarte
mult scutirea de impozite.

Reporter: În concluzie, când vom
vedea primele rezultate ale aplicã-
rii noii legi?

Corneliu Rãdulescu: Anul acesta

este pierdut. Primele rezultate ar
trebui sã le vedem la finele anului
viitor. Este greu sã faci o predicþie
ce vor face autoritãþile cu imobilele
publice. Sper ca mãcar 2% pe an sã
reuºim sã reabilitãm din clãdirile
publice.

ªansele cele mai mari sunt ca în
aceste ºase luni pe care le mai
avem pânã la finele anului sã fie
creat cadrul legislativ pentru com-
panile ESCO. Trebuie sã avem con-
tracte de performanþã. BERD are o
asistenþã tehnicã acordatã Ministe-
rului Dezvoltãrii pentru legiferarea
acestui contract.

Apoi trebuie sã creezi cadrul ca sã
încurajezi înfiinþarea acestor com-
panii ESCO. Trebuie sã le oferi sti-
mulente.

Trebuie sã înþelegem cã nimic nu
se poate face fãrã o politicã inteli-
gentã de stimulente financiare sau
fiscale.

Reporter: Ce alte noutãþi aduce
legea nouã privind eficienþa ener-
geticã?

Corneliu Rãdulescu: Un element
de noutate din lege îl constituie
faptul cã a fost introdusã obligati-
vitatea autoritãþilor publice de a
avea un manager energetic pentru
cã, la ora actualã, colectivitãþile de-
vin din ce în ce mai importante din
punct de vedere al consumurilor ºi,
în primul rând, pentru cã varieta-
tea consumurilor de energie din
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Serviciul energetic este activitatea care conduce la un benefi-
ciu fizic, o utilitate sau un bun obþinut prin utilizarea eficientã
a energiei cu o tehnologie ºi/sau o acþiune eficientã din punct
de vedere energetic care poate include activitãþile de exploa-
tare, întreþinere ºi control necesare pentru prestarea serviciu-
lui, care este furnizat pe bazã contractualã ºi care, în condiþii
normale, conduce la o îmbunãtãþire a eficienþei energetice
ºi/sau a economiilor de energie primarã verificabilã ºi care po-
ate fi mãsuratã sau estimatã.

Politica naþionalã de eficienþã energe-
ticã defineºte obiectivele privind
îmbunãtãþirea eficienþei energetice,
þintele indicative de economisire a
energiei, mãsurile de îmbunãtãþire a
eficienþei energetice aferente, în toate
sectoarele economiei naþionale cu re-
feriri speciale privind:
a) introducerea tehnologiilor cu efi-
cienþã energeticã ridicatã, a sisteme-
lor moderne de mãsurã ºi control, pre-
cum ºi a sistemelor de gestiune a
energiei, pentru monitorizarea, eva-
luarea continuã a eficienþei energetice
º i pre v iz iona re a c ons umuri lor
energetice;
b) promovarea utilizãrii la consumato-
rii finali a echipamentelor ºi aparatu-
rii eficiente din punct de vedere ener-
ge t ic , pre c um º i a s urs e lor
regenerabile de energie;
c) reducerea impactului asupra mediului
a activitãþilor industriale ºi de producere,
transport, distribuþie ºi consum al tuturor
formelor de energie;
d) aplicarea principiilor moderne de
management energetic;
e) acordarea de stimulente financiare
ºi fiscale, în condiþiile legii;
f) dezvoltarea pieþei pentru serviciile
energetice.

Eficienþã energeticã



cadrul unei localitãþi este foarte
mare: avem sistemul de alimentare
cu apã, sistemul de iluminat pu-
blic, sistemul de transport public,
sistemul centralizat de încãlzire,
apoi avem consumul locuinþelor.
Toate aceste sisteme vor trebui efi-
cientizate de cãtre managerul
energetic.

Apreciez cã este un punct foarte
important din noua legislaþie aºa
cum în 2002 România a fost printre
primele þãri din Europa Centralã ºi
de Est care a introdus noþiunea de
manager energetic în industrie.
Acum mai facem un pas înainte
din punct de vedere al inovaþiei cu
acest manager energetic la nivelul
autoritãþilor locale din oraºele cu
peste 20.000 de locuitori.
Reporter: Concret, ce obligaþii au

acum autoritãþile locale?
Corneliu Rãdulescu: În primul

rând, a fost introdusã obligativita-
tea ca autoritãþile locale care au
peste 5.000 locuitori sã aibã un
program de eficienþã energeticã.
Pentru cele de peste 20.000 de lo-
cuitori avem obligativitatea de a
avea un manager energetic, iar pe
de altã parte existã ºi vechea obli-
gativitate a unui oraº de a avea un
program de eficienþã energeticã.
Important este ca toate oraºele sã
ducã la îndeplinire acest program
de eficientizare a consumurilor.

Astfel, sarcina de monitorizare a
ANRE în urmãtoarea perioadã va fi
foarte grea. Autoritatea va trebui
sã continue supravegherea atentã

a agenþilor economici care consu-
mã peste 1000 tone echivalent pe-
trol pe an, în contextul discuþiilor
privind anumite facilitãþi care le
pot fi date în schimbul realizãrii
unor investiþii, dar ºi sã analizeze
atent programele de eficienþã
energeticã ale autoritãþilor locale.

Noi încercãm, mai ales cã ANRE
are ºi oficii teritoriale, sã acordãm
un sprijin deosebit autoritãþilor lo-
cale, la fel cum îl acordãm ºi tutu-
ror categorii de consumatori.

Menþionez cã în noua lege a
energiei existã prevederi clare de
consiliere ºi consultanþã pentru
IMM-uri, care trebuie sprijinite în
demersul lor de a-ºi reduce consu-
mul de energie. Trebuie sã convin-
gem IMM-urile sã îºi facã audituri
energetice ºi sã le prezentãm avan-
tajele unor astfel de mãsuri.

O altã atribuþie importantã a De-
partamentului pentru eficienþã
energeticã este supravegherea
pieþei echipamentelor electroca-
snice. Uniunea Europeanã a emis o
serie de reglementãri privind eti-
chetarea energeticã ºi proiectarea
ecologicã. ANRE are ºi aceastã sar-
cinã de a supraveghea piaþa elec-
trocasnicelor ºi, în plus, o greutate
în aceastã supraveghere a pieþei
este faptul cã prin noile reglemen-
tãri eºti obligat sã achiziþionezi de
pe piaþã echipamente pe care sã le
trimiþi la testare în laboratoare din
strãinãtate. Ceea ce înseamnã o
cheltuialã importantã. Va trebui sã
vedem cum putem implementa

mai bine noile reglementãri din
d om e ni u , c ar e ne obl i g ã sã
verificãm cã electrocasnicele de pe
piaþã sã fie în conformitate 100%
cu documentaþiile tehnice.

Reporter: Practic, de la 1 iulie,
trebuie sã aplicãm prevederile Di-
rectivei. Autoritãþile locale ºi cen-
trale au obligaþia ca în fiecare an sã
reabiliteze termic 3% din clãdirile
publ ice . Care este planul de
acþiune în perioada urmãtoare?

Corneliu Rãdulescu: Trebuie sã
facem strategia naþionalã pe trei
ani. Se numeºte plan naþional de
acþiune, care ar fi trebuit sã fie gata
în aprilie. Dar se pare cã va fi finali-
zat în iulie. Problema strategiilor
constã în aplicarea nu realizarea
lor.

A reabilita 3% din clãdirile publi-
ce anual nu este nici ieftin ºi nici
simplu. Eu cred cã aici rolul
companiilor tip ESCO
este foarte impor-
t ant . Î n S t at e le
Unite ale Ameri-
cii, 80% din afa-
cerile companii-
lor ESCO se pe-
trec în sectorul
public, pentru clã-
diri publice. La noi,
aceste companii ar pu-
tea, într-adevãr, gãsi o pia-
þã foarte bunã de activitate pe
se g m e nt u l i m obi le lor d i n
patrimoniul public.

Vom vedea ºi ce se poate reabili-

ta, în funcþie de bugetele care vor
fi alocate. Personal, mãrturisesc cã
aº fi fericit dacã România ar face ºi
2% sau 2,5% din aceste clãdiri pe
an.

Reporter: Practic, la finalul lui
2015, dacã nu avem reabilitate 3%
din clãdirile publice, ce sancþiuni
riscãm?

Corneliu Rãdulescu: Nu sunt sti-
pulate sancþiuni. Legea ºi directiva
doar prevãd aceastã obligaþie a au-
toritãþilor centrale ºi locale.

Reporter: Se ºtie câte clãdiri pu-
blice trebuie reabilitate?

Corneliu Rãdulescu: Din ultime-
le discuþii cu cei de la Ministerul
Dezvoltãrii înþeleg cã existã o listã
a acestor imobile cu suprafeþele
lor, care va fi inclusã în planul na-
þional de acþiune ºi strategiile afe-
rente. Vorbim doar de clãdirile ad-

ministraþiei publice centrale.
În Directivã se preci-

zeazã cã Administra-
þia publicã localã

trebuie încurajatã
sã aplice mãsuri
de eficienþã ener-
geticã. Trebuie sã

m e nþ i one z c ã
multe primãrii s-au

miºcat pânã acum
destul de bine vizavi de

patrimoniul lor de clãdiri
(ºcoli, spitale, etc). Multe sunt rea-
bilitate ºi modernizate.

Spitalele ºi ºcolile pot reprezenta
un obiectiv extrem de important în
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Auditul energetic este procedura sistematicã al cãrei scop este obþinerea
unor date/informaþii corespunzãtoare despre profilul consumului energetic
existent al unei clãdiri sau al unui grup de clãdiri, al unei operaþiuni sau in-
stalaþii industriale sau comerciale sau al unui serviciu privat sau public, iden-
tificarea ºi cuantificarea oportunitãþilor rentabile de economisire a energiei
ºi raportarea rezultatelor.
Auditorul energetic – persoana fizicã sau juridicã atestatã/autorizatã în con-
diþiile legii care are dreptul sã realizeze audit energetic la consumatori. Audi-
torii energetici persoane fizice îºi desfãºoarã activitatea ca persoane fizice
autorizate sauangajaþi ai unor persoane juridice, conform legislaþiei in
vigoare.

Rolul clãdirilor aparþinând organismelor publice:
- În limita bugetelor anuale, 3% din suprafaþa totalã a clãdirilor încãlzite
ºi/sau rãcite pentru asigurarea climatului interior, deþinute ºi ocupate de ad-
ministraþia publicã centralã se renoveazã anual pentru a îndeplini cel puþin
cerinþele minime de performanþã energeticã prevãzute în Cap. IV – Cerinþele
de performanþã energeticã a clãdirilor - din Legea nr. 372/2005 privind per-
formanþa energeticã a clãdirilor, republicatã.
- Procentul de 3% se calculeazã la suprafaþa totalã a clãdirilor cu suprafaþe
utile totale de peste 500 mp deþinute ºi ocupate de administraþia publicã
centralã, care, la datade 1 ianuarie a fiecãrui an, nu îndeplinesc cerinþele mi-
nime de performanþã energeticã stabilite în temeiul art. 4 din Directiva
2010/31/UE a Parlamentului European ºi a Consiliului din 19 mai 2010 pri-
vind performanþa energeticã a clãdirilor.
- Dupã 9 iulie 2015, pragul de 500 mp suprafaþã utilã totalã a clãdirii este re-
dus la 250 mp.

Managerul
energetic este o per-

soanã fizicã sau juridicã
prestatoare de servicii energeti-
ce atestatã în condiþiile legii, al

cãrei obiect de activitate este or-
ganizarea, conducerea ºi gestio-

narea proceselor energetice
ale unui consumator.



procesul de reabilitare termicã
pentru companiile de tip ESCO.

Reporter: Numai partea de clã-
diri ale administraþiei locale ºi
centrale ce trebuie reabilitate ºi
eficientizate energetic reprezintã
o piaþã de câteva miliarde de
euro.

Corneliu Rãdulescu: Aºa este.
Dar nu trebuie sã se facã aceeaºi
greºealã de acum câþiva ani cu rea-
bilitarea sistemelor de încãlzire
centralizate, care se oprea la uºa
blocului. Dacã nu se merge cap-co-
adã cu implemetarea mãsurilor de
eficienþã, nu vom obþine rezultate.
Dupã cum ºtiþi, reabilitarea unei
clãdiri nu presupune doar izolarea
termicã ºi montarea de geamuri
termopan, ci ºi refacerea instalaþii-
lor de încãlzire, a hidroizolaþiilor ºi
izolãrii subsolului.

Reabilitarea sistemelor de încãlzi-
re trebuie fãcutã pe tot lanþul, de la
producþie, distribuþie ºi furnizare,
pânã la sistemul din locuinþe, în
cazul în care cãldura este livratã în
sistem centralizat. Un imobil trebu-
ie sã consume cât mai puþinã ener-
gie posibil.

Cele mai mari pierderi de energie
sunt la consumatorul final. De
aceea reabilitarea corectã a unei
clãdiri duce la economii importan-
te de energie.

Reporter: Transportul public are
un potenþial de economisire foarte
mare. La fel ºi iluminatul.

Corneliu Rãdulescu: Aºa este.
Sunt oraºe care ºi-au redus ºi cu
60% factura pentru iluminatul pu-
blic dupã eficientizare.

Reporter: Dar puþine localitãþi
s-au uitat pânã acum atent la câte
economii pot face dacã moderni-
zeazã sistemul de iluminat public.

Corneliu Rãdulescu: Aici intervi-
ne managerul energetic. El trebuie
sã conducã în mod eficient astfel
încât autoritatea localã respectivã
sã facã o economie la factura de
energie. Un manager energetic
trebuie sã eficientizeze, dar sã ºi
administreze eficient consumul
energetic.

Astfel, la nivelul autoritãþii locale,
el trebuie sã facã o strategie de
management energetic integrat.
Trebuie sã vezi unde poþi face eco-
nomii ca sã prioritizezi lucrãrile în
funcþie de ce buget ai. Poate nu
este nevoie de foarte multe investi-
þii. Vezi ce poþi face în prima fazã
cu puþini bani. De exemplu poþi sã
faci iluminatul public pentru un
cartier, ca sã vezi ce economii înre-
gistrezi. Apoi te poþi uita la tran-
sportul în comun ca sã vezi dacã
sunt trasee prost gândite, dacã se-
maforizarea este corespunzãtoare

sau dacã trebuie cumpãrate auto-
buze ºi tramvaie noi. La sistemul
centralizat de încãlzire, este nevoie
de o analizã similarã.

Reporter: De când ar fi trebuit ca
municipiile ºi oraºele mari sã aibã
planurile de eficientizare?

Corneliu Rãdulescu: Legislaþia
din 2008 prevede întocmirea
acestor planuri. ªi legea actualã
le-a preluat ca obligativitate. Muni-
cipiile mari ºi-au fãcut datoria. ªi
Bucureºtiul are strategie de efi-
cienþã energeticã.

Reporter: Au început sã le apli-
ce?

Corneliu Rãdulescu: Da. Dupã
desfiinþarea ARCE, ne-a fost greu
sã urmãrim implementarea. Marea
problemã a Bucureºtiului este siste-
mul centralizat de încãlzire. Din in-
formaþiile pe care le avem, s-a in-
vestit în Bucureºti. Poate trebuie
regândit managementul.

Reporter: România are un po-
tenþial enorm de economisire la ni-
velul blocurilor, respectiv 35% din
costurile cu energia reabilitarea
este executatã corect. Ce prevede
directiva pentru proprietarii de
locuinþe?

Corneliu Rãdulescu: Nu existã
obligaþii pentru proprietarii privaþi.
Facturile ard la buzunare ºi oame-
nii iau deja mãsuri de economisire.
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Organismele publice, inclusiv cele
organizate la nivel regional ºi lo-
cal, precum ºi organismele care se
ocupã de locuinþele sociale regle-
mentate de dreptul public, sunt
încurajate, potrivit competenþelor
ºi structurilor administrative ale
acestora:
a) sã adopte un plan de eficienþã
energeticã, de sine stãtãtor sau ca
parte a unui plan general privind
clima sau mediul, care sã conþinã
obiective ºi acþiuni specifice pri-
v ind economia de energie ºi
eficienþa energeticã, în vederea
respectãrii rolului de exemplu al
clãdirilor administraþiei publice
centrale;
b) sã punã în aplicare un sistem de
gestionare a energiei, inclusiv au-
dituri energetice;
c) sã utilizeze, dupã caz, societãþi
de servicii energetice ºi contracte
de performanþã energeticã pentru
a finanþa renovãrile ºi a implemen-
ta planurile de menþinere sau de
îmbunãtãþire a eficienþei energeti-
ce pe termen lung.
În vederea realizãrii unui consum
energetic eficient în clãdiri, Ministe-
rul Dezvoltãrii Regionale ºi Admi-
nistraþiei Publice, în calitatea
acestuia de autoritate competentã
în domeniul construcþiilor, efectueazã
analize ºi elaboreazã strategii, pro-
moveazã politici publice ºi legisla-
þie specificã, iniþiazã ºi monitori-
zeazã programe privind creºterea
eficienþei energetice în clãdiri.
Ministerul Dezvoltãrii Regionale ºi
Administraþiei Publice colaborea-
zã cu Departamentul pentru Efi-
cienþã Energeticã, Autoritatea Na-
þ i o na lã d e R e g le m e nt a re î n
Domeniul Energiei, Departamen-
tul pentru Energie, universitãþi
tehnice ºi arhitecturã ºi institute
de cercetare ºi de proiectare, în ve-
derea furnizãrii de cãtre acestea a
datelor ºi informaþiilor pe care le
d e þ i n î n d o m e ni ul e f i c i e nþ e i
energetice.
Autoritãþile administraþiei publice
implementeazã programe anuale
de creºtere a eficienþei energetice
în clãdiri.

În vederea realizãrii de economii de energie în rândul
consumatorilor, în perioada 1 ianuarie 2014 - 31 decem-
brie 2020 noua lege a eficienþei energetice stipuleazã cã
se adoptã mãsuri de politicã de eficienþã energeticã care
au ca obiectiv obþinerea unor economii, în fiecare an, de
1,5% din volumul vânzarilor anuale de energie cãtre con-
sumatorii tuturor distribuitorilor sau tuturor furnizorilor
de energie ca volum, calculate ca medie pe perioada de 3
ani imediat anterioarã datei de 1 ianuarie 2013:
-reglementãri sau acorduri voluntare care conduc la apli-
carea tehnologiei sau a tehnicilor eficiente din punct de

vedere energetic ºi care au ca efect reducerea consumu-
lui de energie la utilizatorii finali;
-susþinerea dezvoltãrii societãþilor de servicii energetice
de tip ESCO;
-constituirea unui fond specializat pentru investiþii în efi-
cienþã energeticã;
-sisteme ºi instrumente de finanþare sau stimulente
fiscale care duc la aplicarea tehnologiei sau a tehnicilor
eficiente din punct de vedere energetic ºi care au ca
efect reducerea consumului de energie la utilizatorii
finali.

Eficienþã energeticã



Reporter: S-a discutat posibilita-
tea ca furnizorilor de energie ºi
gaze sã li se impunã obligaþii de re-
ducere a consumului la clienþi finali.
Ce prevede noua lege a eficienþei la
acest capitol?

Corneliu Rãdulescu: Articolul 7
din directiva europeanã oferã
douã posibilitãþi: furnizorii sã
desfãºoare acþiuni de eficientizare
la consumatorii finali, adoptarea
de politici alternative, respectiv
programe sectoriale, reabilitarea
clãdirilor, susþinerea activitãþii
ESCO, contracte de performanþã
etc.

În general, orice obligaþie de efi-
cientizare la consumatorul final pe
care o impui furnizorilor se regã-
seºte sub formã de costuri supli-
mentare în facturi. Sunt þãri care
practicã aceastã schemã sub formã
de certificate albe. Anglia, de
exemplu, pune mare accent pe lo-
cuinþe. Schema lor de obligaþii pre-
vede ca 40% din economia de
energie sã provinã de la locuinþele
persoanelor cu venituri reduse. În
alte þãri, furnizorii îþi monteazã be-
curi economice sau îþi dau o parte
din bani pentru electrocasnicele
cu consum redus de energie.

România a adoptat varianta mã-
surilor alternative pentru cã tot ce
înseamnã schemã de obligaþii se
regãseºte în facturi. Ori, în condiþii-
le actuale în care se liberalizeazã

piaþa energiei ºi a gazelor ºi ai
costuri suplimentare cu certificate-
le verzi ºi bonusul pentru cogene-
rare, ar fi fost o problemã sã mai
aduci creºteri de tarife.

Acum, Eurostat spune c[ 40,3%
din populaþia României este la pra-
gul saraciei. Procentul este foarte
mare. Aºa cã s-a decis adoptarea
mãsurilor alternative, pentru care
existã alte soluþii de finanþare.

Practic, orice mãsurã de eficienþã
este profitabilã dacã se face la un
nivel de stabilitate a tarifelor. Re-
duci consumul prin investiþii în efi-
cienþã ºi ai siguranþa, dacã preþuri-
le sunt stabile, cã-ºi recupereþi in-
vestiþia într-un anumit orizont de
timp.

ªi în cazul în care preþurile cresc,
economisrea energiei este o solu-
þie pentru cã valoarea facturii fina-
le rãmâne constantã. Prin eficienti-
zare te poþi menþine la un nivel
suportabil al facturii.

Aºa cã trebuie sã reabilitãm clãdi-
rile, sã avem mijloace economice
de transport, sã eficientizãm siste-
mul centralizat de încãlzire.

Reporter: Vã mulþumesc!
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Contractul de performanþã energeticã este un acord contractual între benefi-
ciarul ºi furnizorul unei mãsuri de îmbunãtãþire a eficienþei energetice, veri-
ficatã ºi monitorizatã pe toatã perioada contractului, prin care cheltuieile cu
investiþiile referitoare la mãsura respectivã sunt plãtite proporþional cu un
nivel al îmbunãtãþirii eficienþei energetice convenit prin contract sau cu alte
criterii convenite privind performanþa energeticã, cum ar fi economiile
financiare.

Conform definiþiei din lege, instrumente financiare pentru economii de ener-
gie sunt orice instrument financiar, precum fonduri, subvenþii, reduceri de
taxe, împrumuturi, finanþare de cãtre terþi, contracte de performanþã energe-
ticã, contracte de garantare a economiilor de energie, contracte de externali-
zare ºi alte contracte de aceeaºi naturã care sunt disponibile pe piaþã, de cã-
tre instituþiile publice sau organismele private pentru a acoperi, parþial sau
integral, costul iniþial al mãsurilor de îmbunãtãþire a eficienþei energetice.


